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ABSTRACT 

Shofi, Nafisah, 2024. Developing a Companion Book to Improve Arabic Language 

Skills for Class X Students  

of Surabaya State Madrasah Aliyah. Arabic Language Education Study Program 

Thesis, Pascasarjana UIN Sunan Ampel Surabaya. 

 

Keywords: Companion book, Education, Arabic language teaching materials, Arabic 

language skills 

This research aims to develop Arabic companion books designed to improve 

Arabic language skills (listening skills, speaking skills, reading skills, and writing skills) 

of grade 10 students at Madrasah Aliyah Negeri Surabaya City. The method used is 

Research and Development (R&D) with the Addie model (Analysis, Design, 

Development, Implementation, Evaluation). The analysis stage is carried out to identify 

the needs and problems faced by students in learning Arabic. The data and data sources 

of this study are adjusted to the stages of the development research model used, the 

researcher uses the results of the student Pretest and Posttest, student responses, and 

teacher responses related to companion books as the main data which aims to determine 

the effectiveness of the developed books. Based on the results of the analysis, the design 

of the companion book is designed by paying attention to the needs of students and the 

applicable curriculum. The development of companion books is carried out by 

integrating materials that are in accordance with the level of understanding of students 

and the presentation of the material in this companion book presented in the concept of 

mutholaah or repetition of material in each Arabic language skill. After that, companion 

books are implemented in the learning process in grade 10 of Madrasah Aliyah Negeri 

Surabaya, especially in grade 10-K majoring in religion. The evaluation was carried out 

to measure the effectiveness of companion books in improving students' Arabic language 

skills (listening skills, speaking skills, reading skills, and writing skills). The results of 

the study showed a significant improvement in students' Arabic language skills. The 

average pretest result of 55 increased to 73 in the posttest, which shows a significant 

improvement in Arabic comprehension and mastery. In addition, as many as 82% of 

students responded positively to the existence of Arabic companion books. This shows 

that the companion book developed is effective in improving students' Arabic language 

skills and has received a positive response from students and. 
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 الملخص

. تطوير الكتاب المصاحب لترقية مهارات العربية لدى الطلاب الصف العاشر في 2024صافي نفيسة، 
 الثانوية الحكومية المدرسة 

سورابايا. أطروحة برنامج دراسة تعليم اللغة العربية. دراسات العليا في الجامعة الإسلامية الحكومية 
 سونان أمبيل سورابايا.

 

 : كتاب المصاحب، التعليم، مواد تدريس اللغة العربية، مهارات العربيةالكلمات الرئيسية

حبة باللغة العربية مصممة لترقية مهارات اللغة العربية ب المصاايهدف هذا البحث إلى تطوير الكت
في المدرسة الثانوية  10)مهارة الاستماع ومهارة الكلام ومهارة القراءة ومهارة الكتابة( لطلاب الصف 

)التحليل  Addieمع نموذج  (R &D)الإسلامية الحكومية سورابايا. الطريقة المستخدمة هي البحث والتطوير 
تطوير والتنفيذ والتقييم(. يتم تنفيذ مرحلة التحليل لتحديد الاحتياجات والمشكلات التي تواجه والتصميم وال

الطلاب في تعلم اللغة العربية. تم تعديل بيانات ومصادر بيانات هذه الدراسة وفقا لمراحل نموذج البحث 
الب، واستجابات الطلاب، التطويري المستخدم، حيث تستخدم الباحثة نتائج الاختبار القبلي والبعدي للط

 واستجاب المعلم المتعلقة بالكتاب المصاحبة كبيانات رئيسية تهدف إلى تحديد فاعلية الكتب المطورة.

بناء على نتائج التحليل ، تم تصميم تصميم الكتاب المصاحب من خلال الاهتمام باحتياجات 
افقة من خلال دمج المواد التي تتوافق مع الطلاب والمناهج الدراسية المعمول بها. يتم تطوير الكتب المر 

مستوى فهم الطلاب وعرض المادة في هذا الكتاب المصاحب المقدم في مفهوم المثولة أو تكرار المادة في كل 
مهارة من مهارات اللغة العربية. بعد ذلك ، يتم تنفيذ الكتب المصاحبة في عملية التعلم في الصف العاشر 

تخصص الدين. تم إجراء التقييم  (K-10)رابايا ، وخاصة في الصف العاشر من مدرسة علياء نيغري سو 
لقياس فاعلية الكتب المصاحبة في تحسين مهارات اللغة العربية لدى الطلاب )مهارة الاستماع ومهارة 

 الكلام ومهارة القراءة ومهارة الكتابة(.

ى الطلاب. ارتفع متوسط نتيجة أظهرت نتائج الدراسة تحسنا ملحوظا في مهارات اللغة العربية لد
في الاختبار البعدي، مما يدل على تحسن كبير في فهم اللغة العربية وإتقانها.  73إلى  55الاختبار القبلي من 
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٪ من الطلاب بشكل إيجابي لوجود الكتب المصاحبة العربية. 82بالإضافة إلى ذلك، استجاب ما يصل إلى 
تم تطويره فعال في تحسين مهارات اللغة العربية لدى الطلاب  هذا يدل على أن الكتاب المصاحب الذي

 وتلقى استجابة إيجابية من الطلاب.
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